中南大学学报(医学版) 2014, 39(4) 338-343 DOI: 10.11817/j.issn.1672-

7347.2014.04.003 ISSN: 1672-7347 CN: 43-1427/R

本期目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

[打印本页] [关闭]

论著

人抗肌萎缩蛋白Dp71 shRNA载体构建与检测

谭思创,陈志康,曹小霞,文俏程,张蔚林,曾庆仁,谭斯品

中南大学 1. 湘雅二医院心胸外科,长沙 410011; 2. 湘雅医院胃肠外科,长沙 410008; 3. 基础医学院病理生理学系,长沙 410078; 4. 细胞与分子生物学实验教学中心,长沙 410013 摘要:

目的:构建有效针对人Dystrophin Dp71基因的短发夹RNA(short hairpin RNA, shRNA)真核表达载体,并验证其干扰效果。方法:设计合成3对针对人Dystrophin Dp71基因的和1对无同源性的siRNA片段,在两端和中间加上酶

切位点和Loop环。将合成的DNA片段插入到干扰载体pRNAT-U6.1/Neo中,经过酶切和测序验证,成功构建人Dp71基

因的shRNA和空白对照载体。将各干扰载体和空白载体转染人正常胃黏膜上皮细胞(gastric epithelial cells, GES-1)和人

支气管上皮细胞(human bronchial epithelium, HBE), Western印迹检测Dp71 shRNA真核表达载体的干扰效率。结果:酶

切和测序验证均表明各Dp71-shRNA载体构建成功。将空载体及各Dp71 shRNA载体分别转染GES-1和HBEC,和 空白细

胞对照及shRNA空白载体组相比,3组Dp71-shRNA能够明显抑制Dp71蛋白表达,但是3组质粒的抑制效率有一定的差

异,以Dp71 shRNA2对Dp71表达的干扰效率最强。结论:成功构建了3个有效针对人Dystrophin Dp71基因的 shRNA 干

扰载体,3组质粒都能有效地抑制Dp71在GES-1和HBEC中的表达,其中以Dp71-shRNA2的抑制效率最高。

关键词: Dystrophin Dp71 shRNA 载体 干扰效率

Construction and evaluation of human Dp71 shRNA vector

TAN Sichuang, CHEN Zhikang, CAO Xiaoxia, WEN Qiaocheng, ZHANG Weilin, ZENG Qingren, TAN Sipin

- 1. Department of Cardiovascular and Thoracic Surgery, Second Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410011;
- 2. Department of Gastrointestinal Surgery, Xiangya Hospital, Central South University, Changsha 410008:
- 3. Department of Pathophysiology, School of Basic Medicine, Central South University, Changsha 410078;
- 4. Cell and Molecular Biology Experimental Teaching Center, Central South University, Changsha 410013, China

Abstract:

Objective: To construct effective short hairpin RNA (shRNA) recombinant plasmids targeting human Dystrophin Dp71 gene, and evaluate their interference efficiency.

Methods: Three pairs of siRNA sequences targeting human Dp71 gene and one pair of control siRNA sequence were designed, synthesized, and then inserted into the pRNAT-U6.1/Neo vector. The shRNA recombinant vectors were evaluated by enzyme digestion and sequencing. Dp71-shRNA and control shRNA plasmids were transfected into human normal gastric epithelial cells (GES-1) and human bronchial epithelium (HBE). Western blot was used to evaluate its interfering efficiency.

Results: Restriction enzyme digestion and sequencing showed that the Dp71-shRNA vectors were successfully constructed. Western blot displayed that Dp71 protein expression was reduced to a significant degree after transfection with the 3 Dp71-shRNA plasmids, and Dp71-shRNA2 plasmid inhibit the Dp71 expression most efficiently.

Conclusion: Dp71-shRNA vectors have been successfully constructed. The 3 Dp71-shRNA plasmids can inhibit Dp71 expression in GES-1 and HBEC, with Dp71-shRNA2 plasmid displaying the highest inhibition efficiency.

Keywords: Dystrophin Dp71 shRNA plasmid inhibition efficiency

收稿日期 2013-12-31 修回日期 网络版发布日期

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- PDF(1700KB)
- ▶[HTML全文]
- ▶参考文献[PDF]
- ▶参考文献

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- Dystrophin Dp71
- ▶ shRNA 载体
- ▶干扰效率

本文作者相关文章 PubMed DOI: 10.11817/j.issn.1672-7347.2014.04.003

基金项目:

国家自然科学基金(30800550, 81371839); 湖南省自然科学基金(10JJ4016)。 This work was supported by National

Natural Science Fund of China (30800550, 81371839) and the Natural Science Fund of Hunan Province, P. R. China (10JJ4016).

通讯作者: 谭斯品, Email: springtan@126.com

作者简介: 谭思创, 博士, 主治医生, 主要从事肺癌的临床治疗与基础研究。

作者Email:

参考文献:

1. Blake DJ, Weir A, Newey SE, et al. Function and genetics of dystrophin and dystrophin-related proteins in muscle

[J]. Physiol Rev, 2002, 82(2):

291-329.

2. Hugnot JP, Gilgenkrantz H, Vincent N, et al. Distal transcript of the dystrophin gene initiated from an alternative first exon and encoding a 75-kDa protein widely distributed in nonmuscle tissues

[J]. Proc Natl

Acad Sci USA, 1992, 89(16): 7506-7510.

- 3. Tadayoni R, Rendon A, Soria-Jasso LE, et al. Dystrophin Dp71: the smallest but multifunctional product of the Duchenne muscular dystrophy gene
- [J]. Mol Neurobiol, 2012, 45(1): 43-60.
- 4. Lambeth LS, Smith CA. Short hairpin RNA-mediated gene silencing
- [J]. Methods Mol Biol, 2013, 942: 205-232.
- 5. Bakhtiyari S, Haghani K, Basati G, et al. siRNA therapeutics in the treatment of diseases
- [J]. Ther Deliv, 2013, 4(1): 45-57.
- 6. Ghafouri-Fard S, Ghafouri-Fard S. siRNA and cancer immunotherapy. Immunotherapy
- [J]. 2012, 4(9): 907-917.
- 7. Hamilton A, Baulcombe D. "A species of small antisense RNA in posttranscriptional gene silencing in plants"
- [J]. Science, 1999,

286(5441): 950-952.

- 8. Harborth J. Identification of essential genes in cultured mammalian cells using small interfering RNAs
- [J]. J Cell Sci, 2001, 114(24): 4557-

4565.

9. González-Ramírez R, Morales-Lázaro SL, Tapia-Ramírez V, et al. Nuclear and nuclear envelope localization of dystrophin Dp71 and dystrophin-associated proteins (DAPs) in the C2C12 muscle cells:

DAPs nuclear localization is modulated during myogenesis

[J]. J Cell

Biochem, 2008, 105(3): 735-745.

10. González E, Montañez C, Ray PN, et al. Alternative splicing regulates the nuclear or cytoplasmic localization of dystrophin Dp71 $\,$

[J]. FEBS

Lett, 2000, 482(3): 209-214.

11. Villarreal-Silva M, Centeno-Cruz F, Suárez-Sánchez R, et al.

Knockdown of dystrophin Dp71 impairs PC12 cells cycle: localization in the spindle and cytokinesis structures implies a role for Dp71 in cell division

- [J]. PLoS One, 2011, 6(8): e23504.
- 12. Tadayoni R, Rendon A, Soria-Jasso LE, et al. Dystrophin Dp71: the smallest but multifunctional product of the Duchenne muscular dystrophy gene

[J]. Mol Neurobiol, 2012, 45(1): 43-60.

本刊中的类似文章

Copyright by 中南大学学报(医学版)